

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV
Sunday: 19:15 (New), 21:00
Monday: 10:15, 15:15, 21:00
Wednesday: 10:15, 15:15
Friday: 15:15, 21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
“ဖွဲ့စည်းပုံထဲက ကာလုံရဲ့အခန်းကဏ္ဍ”
 ဖြစ်ပါတယ်။
 မှတ်ချက်ပေးလိုတာ
 အကြံပြုလိုတာ
 မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့
 debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး
 အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

**"ဖွဲ့စည်းပုံထဲက ကာလုံရဲ့အခန်းကဏ္ဍ"
(သာလွန်စောင်းထက်)**

ကမ္ဘာ့နိုင်ငံတွေအများစုမှာ တပ်မတော်တွေကို အဓိကအားဖြင့် နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေးအတွက် ဦးတည်ဖွဲ့စည်းကြပြီး နိုင်ငံရေးနဲ့ ခပ်လှမ်းလှမ်းနေကြလေ့ရှိကာ အရပ်သား အုပ်ချုပ်ရေးအောက်မှာ တပ်မတော်ကို ထားရှိလေ့ ရှိကြပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံမှာတော့ နယ်ချဲ့ အင်္ဂလိပ်အစိုးရလက်ထက်ထဲကနေ လွတ်လပ်ရေးတိုက်ယူဖို့ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း ဦးဆောင်တဲ့ တပ်မတော် စတင်ဖွဲ့စည်းခဲ့ချိန်ကစလို့ မြန်မာနိုင်ငံရေးမှာ အရေးကြီးတဲ့ အခန်းကဏ္ဍကနေ ထဲထဲဝင်ဝင် ပါဝင်လာခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၄၈ ခုနှစ် လွတ်လပ်ရေးရပြီးတဲ့ နောက်ပိုင်းမှာလည်း နိုင်ငံမှာ ပြည်တွင်းစစ် စတင်ဖြစ်ပွားခဲ့တာမို့ တပ်မတော်ဟာ နိုင်ငံရေးမှာ အရေးကြီးတဲ့ နေရာကနေ ပါဝင်ခဲ့ရပါတယ်။ ၁၉၆၂ ခုနှစ်မှ ၂၀၁၀ ခုနှစ်အထိ စစ်တပ်ဟာ ပုံစံအမျိုးမျိုးနဲ့ နိုင်ငံတော်အာဏာကို ထိန်းချုပ် အုပ်ချုပ်ခဲ့ပြီး ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေနဲ့ အာဏာလွှဲပြောင်းချိန်မှာတော့ တပ်မတော်ကို အထူးအခွင့်အရေးပေးလို့ နိုင်ငံရေးမှာ ဆက်လက် ပါဝင်လာပါတယ်။

လွှတ်တော်မှာ ၂၅ ရာခိုင်နှုန်း ရယူထားပြီး နိုင်ငံရဲ့ အရေးကြီးတဲ့ ပြည်ထဲရေး၊ ကာကွယ်ရေး၊ နယ်စပ်ရေးရာ ဝန်ကြီးဌာနတွေကိုလည်း တပ်မတော်ကပဲ ထိန်းချုပ်ထားပါတယ်။ အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦး ရှိနေတဲ့ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီ (ကာ/လုံ) မှာလည်း တပ်မတော်ဘက်က ၆ ဦး ပါဝင်တာမို့ ဖွဲ့စည်းပုံမှာလည်း ကာလုံရဲ့ အခန်းကဏ္ဍက အထူးအရေးပါလှပါတယ်။

ကာလုံဆိုသည်မှာ

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ အခန်း ၅ အုပ်ချုပ်ရေး၊ ပုဒ်မ ၂၀၁ မှာ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီ ဖွဲ့စည်းခြင်း ဆိုတာကို ပြဋ္ဌာန်းထားပြီး ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအရသော် လည်းကောင်း၊ ဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်အရသော်လည်းကောင်း ပေးအပ်လာသည့် တာဝန်များကို ထမ်းဆောင်နိုင်ရန် နိုင်ငံတော်သမ္မတဦးဆောင်သည့် အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီကို သမ္မတ၊ ဒုတိယသမ္မတ ၂ဦး၊ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ၊ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်၊ ဒုတိယ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်၊ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး၊ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီး၊ နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီး အပါအဝင် အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦးနဲ့ ဖွဲ့စည်းရမယ်လို့ ပြဋ္ဌာန်းထားပါတယ်။

ကာလုံကို သရုပ်သဏ္ဍန်ခွဲခြား

အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီကို သရုပ်သဏ္ဍန် ခွဲကြည့်ရင် အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦး ပါဝင်ပြီး တပ်မတော်ဘက်က တင်မြှောက်တဲ့ ဒုတိယသမ္မတတစ်ဦး၊ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်၊ ဒုတပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်၊ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး၊ ပြည်ထဲရေး၊ နယ်စပ်ရေးရာ ဝန်ကြီး စုစုပေါင်း ၆ ဦး ပါဝင်ပါတယ်။ အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦးမှာ တပ်မတော်ဘက်က ၆ ဦး ပါဝင်နေတာ တွေ့ရပါတယ်။ ကာလုံမှာ မဲခွဲဆုံးဖြတ်ရင် တပ်မတော်ဘက်က မဲ ၆ မဲမို့ အသာရမယ်ဆိုတဲ့ ပြောဆိုသုံးသပ်ချက်တွေ နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းမှာ ရှိနေပါတယ်။

ကာလုံရဲ့ အရေးပေါ်ကာလဆိုင်ရာ လုပ်ပိုင်ခွင့်

နိုင်ငံတော်သမ္မတဟာ နိုင်ငံတော်ရဲ့ အရေးကြီးတဲ့ လုပ်ငန်းစဉ်တွေကို အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီရဲ့ ထောက်ခံချက်နဲ့ လုပ်နိုင်တယ်လို့ အခြေခံဥပဒေမှာ ပြဋ္ဌာန်းထားပါတယ်။ အရေးကြီးဆုံးကတော့ နိုင်ငံတော်သမ္မတဟာ ကာလုံနဲ့ ညှိနှိုင်းပြီး နိုင်ငံတစ်ခုလုံးမှာဖြစ်စေ၊ ပြည်နယ်/တိုင်းဒေသကြီးတစ်ခုမှာဖြစ်စေ အရေးပေါ် အခြေအနေ ကြေညာလို့ ရပါတယ်။ ဒါ့အပြင် စစ်အုပ်ချုပ်ရေး အမိန့်တစ်ရပ် ထုတ်ပြန်ရင်တော့ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကို အာဏာ လွှဲပြောင်းပေးအပ်ရမယ်လို့ ပြဋ္ဌာန်းထားပါတယ်။ ကာလုံဟာ နိုင်ငံတော် ရေးပေါ် အခြေအနေနဲ့ စစ်အုပ်ချုပ်ရေးကြေညာဖို့ အလွန်အရေးကြီးတဲ့ အခန်းကဏ္ဍက ပါဝင်နေပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း သမ္မတက အရေးပေါ် အခြေအနေကြေညာဖို့နဲ့ စစ်အုပ်ချုပ်ရေးကြေညာဖို့ ဆန္ဒရှိဖို့လိုပြီး ကာလုံမှာ သမ္မတရဲ့လုပ်ပိုင်ခွင့်က အခရာဖြစ်ပါတယ်။

တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ခန့်ထားရေးနဲ့ ကာလုံ

နောက်အရေးကြီးတာ တစ်ခုဖြစ်တဲ့ ကာလုံရဲ့လုပ်ပိုင်ခွင့်က တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ခန့်ထားရေးပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၀၈ အခြေခံဥပဒေ အခန်း ၇ ပုဒ်မ ၃၄၂ မှာ နိုင်ငံတော်သမ္မတဟာ အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီရဲ့ အဆိုပြု ထောက်ခံချက်နဲ့ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ခန့်အပ် တာဝန်ပေးရမယ်လို့ ဖော်ပြထားပါတယ်။ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရာထူးဟာ အရေးကြီးပြီး တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်အသစ် ခန့်ထားဖို့မှာလည်း ကာလုံ ထောက်ခံချက် လိုအပ်ပြန်တာမို့ ကာလုံဟာ ပိုအရေးကြီးတာကို မြင်တွေ့ရမှာပါ။ ဒါပေမယ့် ဘယ်လို နည်းလမ်းတွေနဲ့ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ကို ရွေးချယ်မလဲ၊ ဘယ်လို အရည်အချင်း ကန့်သတ်ချက်တွေ ရှိရမလဲ ဆိုတာတွေကတော့ အသေးစိတ် မပြဋ္ဌာန်းထားတာမို့ ဥပဒေတစ်ရပ် လိုအပ်နေတာကတော့ အမှန်ပါပဲ။

ဒါ့အပြင် ကာလုံရဲ့ အခြားသော အရေးကြီးတဲ့ လုပ်ပိုင်ခွင့် တွေနဲ့ ပတ်သက်လို့ ဥပဒေတစ်ရပ်မှ မရှိသေးတာမို့ ကာလုံဟာ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေထဲမှာသာရှိပြီး ပြင်ပမှာ အသက်ဝင်ခြင်းမရှိသေးသလို ဖြစ်နေဆဲပါပဲ။

NLD အစိုးရသစ်လက်ထက် ကာလုံ

NLD အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာ ကာလုံကို ၂၀၁၆ ခုနှစ် မတ်လ ၃၀ ရက်နေ့မှာ ဖွဲ့စည်းခဲ့ပါတယ်။
ဦးထင်ကျော် (နိုင်ငံတော်သမ္မတ)
ဦးမြင့်ဆွေ (ဒုတိယသမ္မတ)
ဦးဟင်နရီဗန်ထီးယူ (ဒုတိယသမ္မတ)
ဦးဝင်းမြင့် (ဥက္ကဋ္ဌ၊ ပြည်သူ့လွှတ်တော်)
မန်းဝင်းနိုင်သန်း (ဥက္ကဋ္ဌ၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်)
ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင် (တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်)
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးစိုးဝင်း (ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်)
ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် (ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန)
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးကျော်ဆွေ (ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန)
ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးစိန်ဝင်း (ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန)

ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီးရဲအောင် (ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီးဌာန)

သမ္မတဟောင်းဦးသိန်းစိန် အစိုးရ လက်ထက်မှာ ကာလုံ အစည်းအဝေးတွေကို အကြိမ် ၂၀၀ ခန့် ကျင်းပခဲ့ပြီး တစ်ပတ်လျှင် အစည်းအဝေး ၃ ကြိမ် ခေါ်ယူခဲ့တာရှိခဲ့ကြောင်း၊ NLD အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာတော့ ကာလုံအစည်းအဝေး တစ်ကြိမ်မှ မကျင်းပခဲ့ဘဲ ကာလုံ အစည်းအဝေး ကျင်းပဖို့က အစိုးရရဲ့ လုပ်ပိုင်ခွင့်သာဖြစ်ကြောင်း တပ်မတော်က ဩဂုတ်လ ၂၉ ရက်နေ့ ရခိုင်အရေးကိစ္စနဲ့ ပတ်သက်တဲ့ သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲမှာ ပြောဆို သွားခဲ့ပါတယ်။

ကာလုံတွင် တပ်မတော်ဘက်မှ ၆ ဦး ပါဝင်သည့်အတွက် တပ်မတော်က လုပ်ချင်ရာလုပ်မယ်ဆိုသော အမြင်များရှိနေပြီး ယင်းအမြင်များမှာ မှန်ကန်မှုမရှိဘဲ သမ္မတ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကသာ အဓိကဖြစ်ကြောင်း တပ်မတော်က ဩဂုတ်လ ၂၉ ရက်နေ့က ရှင်းလင်းပြောဆိုပါတယ်။

ဒါပေမယ့်လည်း ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနဲ့ ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ အပါအဝင် နိုင်ငံရေးပါတီတွေဘက်ကတော့ ရခိုင်အရေးကိစ္စအတွက် ကာလုံ မြန်မြန်ခေါ်ယူပေးဖို့ တောင်းဆိုမှုတွေကလည်း ဆက်တိုက်ဆိုသလို မြင့်တက် လာနေပါတယ်။

NLD အစိုးရက အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေး အကြံပေးအရာရှိ ဦးသောင်းထွန်းကိုခန့်ထားပြီး ဆောင်ရွက်ခဲ့တာမို့ ဒီလို ဆောင်ရွက်ခြင်းက ကာလုံကို ဘေးဖယ်ထားတယ်ဆိုတဲ့ အမြင်သဘောထားတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။

မရှင်းလင်းသော ကာလုံ

လက်ရှိအနေအထားမှာတော့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေမှာ ကာလုံအခန်းကဏ္ဍ ပါဝင်ပေးမယ့်လည်း လုပ်ထုံးလုပ်နည်းတွေကို အသေးစိတ်ပြဋ္ဌာန်းတဲ့ ဥပဒေမရှိသေးတာကြောင့် ကာလုံဟာ အသက်မဝင်သလို ဖြစ်နေပါတယ်။ တစ်ဖက်မှာလည်း ကာလုံ မလိုအပ်ဘူးဆိုတဲ့ ဝေဖန်သုံးသပ်မှုတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း တိုင်းပြည် အရေးပေါ် အခြေအနေကြုံလာရင်၊ တပ်ချုပ်အသစ်ခန့်အပ်ချိန်၊ တစ်နိုင်ငံနဲ့ တစ်နိုင်ငံ စစ်ဖြစ်လာတော့မယ့် အချိန်မှာတော့ ကာလုံဟာ မရှိမဖြစ် လိုအပ်ပေးမယ့်လည်း အရပ်သားအုပ်ချုပ်မှုအောက်မှာဖြစ်မယ့် ကာလုံ ဖြစ်လာဖို့ကတော့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ မပြင်ဆင်နိုင်သမျှ ကာလပတ်လုံး ဖြစ်နိုင်မယ့် လမ်းမမြင်သေးပါဘူး။